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delitelny peti. Prvni cislo je delitelne 
ctyfmi i tfemi, ale vysledek nikoli. 

c. Jedine u teto odpovedi nevidime 
zadnou nesrovnalost, zvolime ji 
tedyjako spravnou. 

zapisme siovni vyjadfeni rovnici: 
A/2 + 2B = A -1 

Vyjadfeme nyni ci'slo A pomoci B 
i naopak. Vynasobenim cele rovnice 
dvgma ziskame: A + 4B = 2A - 2. 
Nyni odecteme A od obou stran 

spravnou odpoved odvodit i bez 
zakladu fectiny, ze ktere mnoha cizi 
slova pochazi. Pfedpona „gyno-" 
odkazuje k „zensky", jak vime napf. 
ze spojeni „gynekologie". 
V teto fazi tedy muzeme vyioucit 
odpovedi a) a e). 

Pokusme se vybavit si, s jakymi 
historickymi udalostmi mame toto 
mesto spojene, popf. co o nem vime 
zjinycli souvislosti. Kaliningrad je 
znamy pro svou strategickou polohu 
na bi'ehu Baltskeho more. 
0 Belorusku naopak vime, ze je 

z historie nas dovede k vyiouceni 
varianty b). 

Z nemciny pochazi i puvodni nazev 
mesta - Konigsberg, ktery zaroven 
obsahuje 1 spravna varianta 
odpovedi c). 
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nezapomeneme na posledni 
zavorku a dostaneme hodnotu -3. 

Pro jednotlive casti tak mame 
vysledky: +1, 0, -1, -3, +3, hiedany 
soucet je 0. Spravnou odpovedi je 
tedy varianta c). 

DAVAME SLOVO VYSOKYM SKOLAM 

Studenti, nebud'te 
linf a cestujte 

P A V E L 

Z E M C I K 

VUT 

S tudenti a ucitele vyjizdeji do 
zahranici. Cizinci zase pfijiz-
deji sem. Jaky je hiavni uzi-

tek vymeny? 
Studenti vysokych skol maji 

dnes i'adu moznosti, jak vyjet do za
hranici na cast studia. Mohou cesto-
vat zejmena do evropskych zemi, 
ale i studovat mimo Evropu. Ucite
le zase mohou vyjizdet do zahrani
ci na staze. To vse je moziie finan-
covat diky celoevropskemu progra-
mu Erasmus, diky obdobnym pro-
gramum, ale casto i diky pfispev-
kum z rozpoctu vysokych skol. 
Stejne tak mohou pfijizdet studenti 
a ucitele ze zahranici k nam. 

Jaky ma ale akademicka vymena 
vlastne u2itek? V zahranici mame 
za partnery skoly vynikajici, ale 
i skoly priimeme. Proto lakava mys-
lenka, ze by studenti vzdy „sli za 
lepsi vyukou nez doma", neni rea-
listicka. 

Ve skutecnosti se studentum 
mnohdy stava, ze jejich zkusenosti 
s vyukou nejsou lepsi nez na do-
raovske skole. U ucitelu je situace 
obdobna. Presto jsou studenti i uci
tele s vymenou vetsinou spokojeni. 
Proc? Protoze poznaji nove prostfe-
di a pochopi novou kulturu. Neplef-

me si ale akademickou vymenu s tu-
ristikou - jde o to, poznat nove pra-
covni a vyzkumne prostfedi a po-
chopitje. 

Zkusenost, kterou takto studenti 
i ucitele ziskaji, je dulezita a zejme
na studenti z ni casto tezi po cely 
profesionalni zivot. A k tomu vse-
mu jeste navic jde o ziskavani kon-
taktu i zkusenosti s jazyky nebo 
s jednanim s lidmi v novem prostfe
di. 

Je tez zajimave, ze kdo jednou 
vyjel, chce to vStsinou opakovat. 
Jsem pfesvedcen, ze pro prijizdeji-
ci studenty i ucitele jsme dobrou 
skoloii a hostitelskym mistem, 
i kdyz ani oni nemusi v samotne vy-
uce vidfet hiavni c i l cesty. Konec-
koncii, mame vice prijizdejicich 
studentu nez studentii, ktefi cestuji 
od nas do zahranici. 

No a to je to, co me vlastne mrzi. 
Studenti moc necestuji. Mame moz-
nost vyslat je k zahranicnim partne-
mm, ale oni casto daji pi'ednost do-
macimu pohodli, pfivydelku, pfi-
padne jinym aktivitam, ktere kvuli 
cestam nechteji pferusit. Proto pro-
sim, pokud jste studenty, cestujte. 
Pokud jste rodici studentii nebo 
mate moznost studentum poradit, 
poradte jim, prosim, at' v zahranici 
sbiraji cenne zkusenosti. Stoji to za 
to. 

Vepfecenujme mekke dovednosti 

Autorje prodekanem pro vnejsi vztahy 
Fakulty informacnfch technologii VUT 
vBrne 

R A D I M 

B E L O H L A V E K 

UPOL 

V debatach o rezignaci Vac-
lava Klause ml. padlo, ze 
jejim duvodem jsou i ne-

shody v pf edstavach o dalsim vzde
iavani na skolach PORG. Ondfej 
Steffi ve svem vyjadi'eni sdSlil (L i -
dovky.cz, 22. 1. 2014), ze by si vy-
bral koncepci pana Romana, tedy 
koncepci orientovanou na „non-co-
gnidve skills" (cesky nekdy „mek-
ke dovednosti"), ze „planovane 
zmeny (...) pfipravuji dfiti pro zivot 
hluboko v 21. stoleti", ze „ralady 
Klaus zije stale v minulem stoleti" 
a ze jsou dtilezite i jine veci nez 
predmety, ktere „zde mame od 
roku 1848". 

Zvefejngne informace o doznlva-
j ic im sporu jsou pochopitelne 
kuse, ale zda se, ze v jadru veci 
jsou rozdilne nazory na to, zda a do 
jake miry by se tradicni vzdeiava
ni, zastavane panem Klausem, 
mSlo doplnit o vyuku mSkkych do
vednosti, tj. schopnosti prezento-
vat, komunikovat, byt asertivni, 
umet vyjednavat, resit konflikty, 
pracovat v tymu a podobne. Proto
ze tato otazka je diilezita bez ohle-
du na probehnuvsi spor a protoze si 
rodic a zak pfecte zejmena to, ze 
tradicni pojeti a jeho zastanci patfi 
minulosti, kteryzto nazor je navic 

Odchody Feditelu z PORG vyvolaly debatu o smyslu vzdeiavani FOTO CTK 

podepfen poukazem na odborniky 
a statistiky, domnivam se, ze je tfe-
ba fict i nazor opacny. 

Ten je strucne vyjadfen vetou 
„Mekke dovednosti jsou nebezpec-
na moda", jakkoli je to nazev za-
merne nadsazeny a zjednodusujici. 
Vec ma mnoho rozmeru, seriozni 
debata je slozita a v novinach prak-
ticky nemozna, ale zazni-U silne 
formulovane A , podle ktereho za
stanci tradicni koncepce zaspali 
dobu, je tfeba fict i vyvazujici B . 

Musite si osvojit fakta a teorii 
Jako clovek, ktery ucil na vyso
kych skolach V nasi zemi i v zahra

nici, jsem pfesvedcen, ze klast du-
raz na mekke dovednosti na ukor 
tradicniho vzdfilani (a ono to na 
ukor samozfejme je), na ukor „tvr-
dych znalosti", analytickych schop
nosti, schopnosti spravne, pokud 
mozno exaktne uchopit problem 
a dojit k podlozenemu zaveru, je 
omyl. Nepotfebujeme absolventy, 
ktefi umi (zejmena) udelat puso-
bivou prezentaci a pfesvedcive 
mluvit. 

To ti skutecne dobfi, odbornS 
zdatnl, znali a vzdelani maji pfiro-
zene v krvi, navic se v tom praxi 
pfirozene zlepsuji. Potfebujeme 
prave ty odborne zdatne, ktefi si 

dobfe osvojili poznatky sveho obo-
ru, konkretni fakta i teorii, coz je to 
hiavni, co jim umozfiuje spravne se 
rozhodovat a tvofit nove. 

To nejsou slova ma, to jsou 
mnou parafrazovana slova lidi 
z praxe, z komer<5ni sfei7 i vefejne-
ho sektoru, se kterymi se setka-
vam. 

Nektefi jdou i dale a vyjadfuji 
obavu z toho, ze by prim hrali aser
tivni a komunikacne zdatni, nicme-
ne obsahove prazdni manazefi. Je-
dinS o dovednostech ziskanych tra-
dicnim vzdelavanfm miizeme fict, 
ze dlouhodobe vedly k prosperitg. 
Nahrazovat je expUcitnim durazem 
na mekke dovednosti znamena ne-
chapat podstatu. 

Mimochodem, argument pana 
Steffla, ze mezi peti sty vykonny-
mi fediteli nejvyznamnejsich sv6to-
vych firem - lidmi, ktefi „fidi tento 
svet" - je urcita Cast bez vysoko-
skolskeho vzdelani a ze se tato cast 
zvetsuje, a ze tedy „ocividne akade-
micke vzdelani ztraci na vyzna-
mu", je posetily. To je podobne 
jako fici , ze spofit si na duchod 
nema vyznam, protoze kralove 
a panovnici tak zpravidla necini. 

Bavime-U se o koncepci vzdeia
vani, meli bychom se divat na jeho 
typicke produkty, a ne na „top 
ten". 

Autorje vedoucim Katedry informatiky na 

Univerzite Palackeho v Olomouci, pusobil 

jako fadny profesor na State University 

of Nevi York 


